
 کمک رهبر معظم انقلاب اسلامی
 برای آزادی زندانیان نیازمند

در آستانه برگزاری سی و هفتمین جشن گلریزان 
ستاد دیه کشــور ویژه ی کمک به آزادی زندانیان 
نیازمنــد، حضرت آیت الله خامنــه ای رهبر انقلاب 
اســلامی، مبلغ بیســت میلیارد ریال بــه این امر 

خداپسندانه اختصاص دادند.
جشــن گلریزان هر سال در ماه مبارک رمضان، به 
همت ســتاد مردمی رسیدگی به امور دیه و کمک 
به زندانیان نیازمند با حضور جمعی از مسؤولان و 
خیرین نیکوکار در تهران و شهرهای مختلف کشور 

برگزار می شود.

برای کمک به رونق ساخت مسکن 
تمام توان خود را بکار گرفته ایم

رئیس جمهور با اشاره به اینکه صنعت مسکن یکی از 
 پیشران های اقتصاد است، تخصیص تسهیلات برای 
ساخت مسکن را کمک به رونق و رشد تولید دانست 
و تصریح کرد: دولت برای ارتقای شــاخص آرامش 
خانواده هــا و کمک به رونق تولید و رونق ســاخت 

مسکن تمام توان خود را به کار گرفته است.
سید ابراهیم رئیســی دیروز در پانزدهمین جلسه 
شورای  عالی مســکن، با موثر دانســتن پرداخت 
منظم و به موقع تسهیلات بانکی در سرعت اجرای 
نهضت ملی مسکن و ساخت واحدهای مسکونی در 
بخش های مختلف، به یکی از مصوبات جلسه امروز 
شورای عالی مســکن درباره کاهش سود تسهیلات 
مســکن از ۲۳ به ۱۸ درصد اشاره و ابراز امیدواری 
کرد که با این مصوبه و نیز اقداماتی که در بخش ها 
و استان های مختلف کشور برای ساخت مسکن در 
حال انجام است، کار ساخت واحدهای مسکونی در 
نهضت ملی مسکن شــتاب بیشتری بگیرد. وی با 
تاکید بر رفع مشکل مسکن نیروهای مسلح در کنار 
دیگر اقشــار مردم، سرعت کار و همکاری نیروهای 
مســلح جهت ساخت خانه های سازمانی و شخصی 
را مطلوب دانست. رئیسی با اشاره به اینکه صنعت 
مسکن یکی از  پیشران های اقتصاد بوده و رونق آن 
بســیاری از بخش های تولیدی کشور را نیز رونق 
می بخشد، تخصیص تسهیلات برای ساخت مسکن 
را کمک به رونق و رشــد تولید دانســت و تصریح 
کرد: دولت برای ارتقای شاخص آرامش خانواده ها 
و کمک به رونق تولید و رونق ساخت مسکن تمام 
توان خود را به کار گرفته اســت. در جلسه دیروز 
شورای عالی مسکن ۹ مصوبه برای شتاب بخشیدن 
بیشــتر به اجرای طرح های نهضت ملی مسکن به 

تصویب رسید.

تعیین حداقل دستمزد کارگران 
پایین تر از نرخ تورم مغایر قانون است

عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی گفت: 
مطابق ماده ۴۱ قانون کار، باید مزد و مزایا و عیدی 

کارگران مطابق نرخ تورم واقعی محاسبه شود.
ســید نظام الدین موســوی در گفت وگو با ایسنا با 
اشاره به محاسبه قیمت محصولات تولید داخلی بر 
اساس قیمتهای جهانی، گفت: وقتی سوال می کنیم 
چرا محصولات داخل کشور مثل محصولات فولادی 
و پتروشیمی را به صورت دلاری و جهانی محاسبه 
می کنند و می فروشند، عده ای برآشفته می شوند که 
چرا تولید کشــور را دچار مشکل می کنید؟ وقتی 
بنگاه های بزرگ فولادی و پتروشیمی محصولاتشان 
را جهانــی و دلاری محاســبه و می فروشــند چرا 
دستمزد کارگران را با نرخ جهانی و دلاری محاسبه 
نمی کنند؟ موســوی توضیح داد: پاســخ این سوال 
معلوم است. چون اینجا دلاری بودن و جهانی شدن 
به نفعشــان نیست. با این همه، ماده ۴۱ قانون کار، 
صراحتا تاکید دارد که مزد، مزایا  و عیدی کارگران 
باید بر اساس نرخ تورم واقعی محاسبه  و اعلام شود. 
موســوی بیان کرد: تعیین هر رقمی پایین تر از نرخ 
تورم واقعی به عنوان حداقل دســتمزد، مغایر نص 
صریــح قانون و موجب تضییع حق کارگران عزیز  و 
تلاشگر کشور است و مسئولان تصمیم گیر در این 
زمینه باید این صراحت قانونی را مد نظر قرار دهند.

ابلاغ دو قانون مصوب مجلس به دولت
رییــس مجلــس قانون ســاماندهی و نظــارت بر 
تجارت مرزی و قانون ارجاع اختلاف بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران و دولت پادشاهی بحرین به 

داوری را ابلاغ کرد.
رئیس مجلس شــورای  قالیبــاف«  »محمدباقــر 
اسلامی، طی نامه ای به حجت الاسلام سید ابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهور، قانون ساماندهی و نظارت 
بر تجارت مرزی )کولبری و ملوانی( و ایجاد اشتغال 
پایدار مرزنشــینان و قانون ارجــاع اختلاف بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران و دولت پادشاهی 

بحرین به داوری را ابلاغ کرد.

دور دوم انتخابات مجلس در ۸ حوزه 
تمام الکترونیکی خواهد بود

دبیر ســتاد انتخابات کشــور گفت: روند برگزاری 
انتخابات و اخذ رأی دور دوم انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شــورای اســلامی در هشــت حوزه 

انتخابیه به صورت تمام الکترونیکی خواهد بود.
محسن اسلامی که به دعوت رسمی ستاد مرکزی 
انتخابــات روســیه و با هدف نظارت بــر انتخابات 
ریاســت جمهوری این کشــور به مسکو سفر کرده 
اســت، در گفت و گو با ایرنا و در پاسخ به پرسشی 
دربــاره انتخابات تمام الکترونیــک در مرحله دوم 
انتخابات مجلس شورای اســلامی افزود:  انتخابات 
مرحله اول دوازدهمین دوره مجلس در چهار حوزه 
انتخابیه شامل آبادان، ملایر، رشت و قم به صورت 

تمام الکترونیک برگزار شد.

اخبار

گروه سیاسی سیاســت روز - علی کلانتری   مرحله 
اول انتخاب مجلس شــورای اســلامی در اکثر استان ها به 
پایان رســید و عده ای موفق شدند با کســب اکثریت آرا 
از حوزه های انتخابیه شهرســتان ها و استان هایشان، جواز 

جلوس بر صندلی سبز مجلس دوازدهم را بگیرند.
همواره انتخابات مجلس در استان تهران به عنوان پایتخت 
کشــور پهناورمان، رنگ و بویی سیاسی تر نسبت به مابقی 
استان ها داشــته اســت. تمرکز قدرت در تهران و حضور 
چهره های سیاســی و همچنیــن لیســت های انتخاباتی 
گوناگون و رنگارنگ که بعضاً به سرلیســتی رجال سیاسی 
معروف و سودای حضور در مجلس را دارند باعث شده که 
درصد مشــارکت و همچنین تعداد آرا در تهران موردتوجه 

کل کشور باشد .
 علیرغم پیش بینی های اولیه مبنی بر مشخص شــدن ۳0 
نماینده در دور اول، انتخابات مجلس در تهران به دور دوم 
کشیده شد. قطعی شدن حضور ۱۴ نماینده در مجلس آتی 
باعث شــد که ۱۶ نفر همچنان برای حضور در خانه ملت 
در خوف  و رجا باقی بمانند و فعالیت های انتخاباتی شــان 

را باقدرت بیشتری تا اردیبهشت سال آینده ادامه بدهند.
 با نگاهی اجمالی به لیست هایی که قبل از انتخابات منتشر 
شــد، اکثریت مردم متفق القول، اعتقاد داشتند که لیست 
محمدباقر قالیباف یا لیســت علی مطهری قطعاً پیشــتاز 
خواهد بود و شــاکله مجلس دوازدهم را تشــکیل خواهند 
داد؛ ولی فــردای انتخابات با اعلام نتایج برخی صندوق ها، 
مشخص شد که همواره چهره بودن دلیل بر برتری نیست. 
البته که مردم تهران هم در این دوره لیستی رأی ندادند و 

مشارکت در تهارن هم پایین بود.
کاندیــدای  ســابق،  شــهردار  قالیبــاف  محمدباقــر   
ریاست جمهوری و نماینده و رئیس مجلس فعلی برخلاف 
ســال ۱۳۹۸ که با حدود یک میلیون و دویست هزار رأی 
توانســته بود علاوه بر معرفی خود به عنوان نفر اول تهران، 
اکثریت لیســت معرفی شده توســط خودش را به مجلس 
یازدهم ببرد، با آماری بســیار پایین نفر چهارم تهران شد. 
این آمار و جایگاه برای شخصی همچون محمدباقر قالیباف 

حاوی معانی فراوانی بود .
 جالب ماجرا اینجا بود که افرادی همچون باهنر، محمدباقر 
نوبخــت و چندین نفر دیگر که در بدنــه دولت و مجلس 

سابق حضور داشتند، مورد قبول مردم واقع نشدند .
 واضح و مبرهن اســت که مردم و خصوصاً رأی دهندگانی 
که اکثریــت پیرو ولایت فقیه و پشــتیبان نظام جمهوری 
اسلامی هستند دیگر صرفاً به نام بسنده نکردند و عملکرد 

را میزان خود برای رای به نمایندگان قرار دادند.
عملکرد چهارســاله مجلس یازدهم به ریاســت محمدباقر 
قالیباف آن چیزی که تصور می شــد نبود و مردم نســبت 
به عملکرد مجلس و خلف وعده ها انتقاد دارند. قالیباف که 
در اجرایی بودنش شــکی نیست و در زمان تصدی فرمانده 
پلیس کشور و شهرداری تهران رزومه خوبی از خود به جا 
گذاشته است انتظار می رفت که در قامت رئیس مجلس با 
در نظر گرفتن بســیاری از المان ها عملکرد مثبتی از خود 
به جا بگذارد. در ســالی که بعد از مدت ها سه قوه با تفکری 
همسو در کنار یکدیگر جمع شــده بودند، انتظار می رفت 
کــه مجلس انقلابی بیش  از پیش فکــری به حال مردم و 
اوضاع داخلی و حتی سیاســت های خارجی کشــور بکند؛ 

ولی متأسفانه نشد آن چه که باید می شد.
 قالیباف در قامت ریاســت مجلس در این چهارســاله که 

از ســال ۱۳۹۸ ســکان هدایت مجلس انقلابی را برعهده 
داشــته بارها اعلام کرده که باید تصمیمات مهم و سختی 
برای بهترشــدن اوضاع مملکتی اتخاذ شود. این صحبت ها 
در حالی گفته شــده که قالیبــاف به عنوان رئیس مجلس 
باید بداند تصمیمات مهم و اثرگذار باید توســط مجلس و 
نهاد قانون گذار که خود در رأس آن نشســته اتخاذ شود نه 

کس دیگر!
 خــوب به یاد داریم که قالیبــاف از بدو ورود به مجلس با 
شعار »نجات اقتصاد ایران« با ۲۹ نماینده دیگر پا به میدان 
گذاشــت؛ ولی چیزی که بعد از چهار ســال برای اکثریت 
مردم آشکار شد، نه  تنها اوضاع و قوانین تصویب شده بهتر 
نشــد؛ بلکه روز به  روز کشــور از لحاظ اقتصادی پسرفتی 
محسوس داشت و در این میان انفعال مجلس و نمایندگان 

آن بیش ازپیش به چشم آمد.
 همین چند ماه پیش بود که قالیباف در جریان ســفر به 
گناباد برای افتتاح فرودگاه این شــهر در میان مســئولین 
گفته بود که »قول می دهیم در یک برنامه ۵ساله به ثبات 
اقتصادی برسیم و بر گرانی و تورم غلبه پیدا کنیم، چراکه 
مسیر الان درست نیســت. وظیفه ما در مجلس، همراهی 
دولت است تا بخشی از مشکلات را با حکمرانی بهتر سامان 
دهیم و حل مسکن و آب را به طور ویژه دنبال می کنیم«.
 درحالی کــه تورم و افزایش قیمت هــا روز به  روز در حال 
افزایش اســت و تورم ماهیانه همچنان سیر صعودی دارد، 
رئیس مجلس همچنان معتقد اســت که در ۵ سال آینده 
کشــور به ثبات اقتصادی خواهد رسید. در همان روزهای 
اردیبهشــت  ماه سال جاری که تورم در حال بالارفتن بود، 
قالیباف در نطق پیش از دســتور خــود، خبر داده بود که 
دولــت در »هفته های اخیر« اقداماتی را برای »مهار تورم« 

آغاز کرده است.
رئیس مجلس در فروردین ماه ســال جاری از تورم و گرانی 
انتقاد کرده و گفته بود: »وضعیت گرانی کالاهای اساسی، 
مهار تورم، معیشــت و رفــاه مردم موردتوجه مســئولان 
اجرایی قرار گیرد. امیدوارم تلاش های شبانه روزی آنها در 
مهار زدن بر افســار گرانی ها هرچه زودتر به نتیجه برسد و 
نگرانی های مردم در تأمین معیشــت برطرف شود«. بیش 
از یــازده مــاه از این انتقاد همراه با وعــده رئیس مجلس 
می گــذرد؛ ولی همچنان اوضاع معیشــت مردم نه  تنها به 

سامان نیست؛ بلکه روزبه روز در حال بدتر شدن است.
 با پایان یافتن انتخابات مجلس شــورای اسلامی و انتشار 

اســامی راه یافتگان بــه مجلس و قرارگرفتــن قالیباف در 
رده چهارم با ۴۴۷ هــزار رای و همچنین عملکرد ضعیف 
مجلس در چهار سال گذشته حال بحث ریاست مجلس و 
ســکان داری آن در مجلس آتی بیش ازپیش مطرح است. 
ســؤال اساســی اینجاســت، آیا محمدباقر قالیباف دوباره 

می تواند بر صندلی ریاست تکیه بزند؟
 یک کارشناس مســائل سیاسی درباره عملکرد چهارساله 
قالیباف در ســمت ریاست مجلس می گوید: عملکرد آقای 
قالیباف چند وجهی است، اگر به  تنهایی بخواهیم عملکرد 
او را نقد کنیم، باید بگوییم که او با وجودی که یک نظامی 
بوده اســت، اما در طول ریاست مجلس از استقلال و برش 
کافی برخــوردار نبوده اســت با توجه  به ایــن که برخی 
حاشیه ســازی ها هم بر روی قضاوت از عملکــرد او تأثیر 
گذاشت. به اعتقاد بنده عملکرد قالیباف در زمان شهرداری 

تهران بهتر از دوران ریاست مجلس شورای اسلامی بود.
این کارشــناس مســائل سیاســی در ادامه و در پاسخ به 
ســؤالی درباره ریاســت مجلس دوازدهم گفت: با توجه  به 
ترکیب مجلــس آینده و افراد منتخــب و نوع تفکری که 
به نظر می رســد، اکثریت را در مجلس دوازدهم داشــته 
باشد، مشکل بتوان پیش بینی کرد که چه کسانی ظرفیت 
نشســتن بر روی صندلی ریاست را داشته باشند. اما با این 
 وجود هستند افرادی مانند قالیباف، منوچهر متکی و برخی 
افرادی که دوباره وارد مجلس شــده اند، شاید ظرفیتش را 
داشته باشند. البته بستگی به اکثریتی دارد که در مجلس 
حضور دارد. هر چند اصول گراها اکثریت را دارند؛ اما میان 
این طیف سیاسی هم اختلافاتی وجود دارد که در انتخابات 

مجلس باعث شد تا چند لیست انتخاباتی منتشر شود.
 تعدد لیست ها در این دوره از انتخابات مجلس نگرانی هایی 
را به وجود آورده بود. از مباحثی که در زمان انتشار لیست 
ها به وجــود آمده بود، بحث اختلاف میــان اصول گرایان 
و عدم تشــکیل ائتلاف میان لیســت های همسو با تفکری 
نزدیک به یکدیگر بود. همین موضوع باعث شده که بحث 
ریاســت مجلس با توجه  به اختلافات فاحش و آشــکاری 
که میان چهره های سیاســی وجود دارد، به بحث داغِ این 

روزهای سیاست کشور تبدیل شود .
 ازایــن رو همواره نام هایی برای کرســی ریاســت مطرح 
می شــود؛ ولی اگر بخواهیم منطقی به موضوع نگاه کنیم، 
بــرای صندلی ریاســت مجلس بیــش از دو گزینه مطرح 

نخواهد بود؛ محمدباقر قالیباف و منوچهر متکی

 با نگاهی اجمالی به لیســت ۱۴ نفــره راه یافته به مجلس 
آتــی تنها ۲ گزینه می تواند، گزینه های نهایی برای به رای 

گذاشته شدن در هیئت رئیسه مجلس باشد. 
ســه گزینه ابتدایی لیســت تهران یعنــی محمود نبویان، 
امیرحســین ثابتی و حمید رســایی بعید به نظر می رسد 
حتی در صورت نامزدشــدن برای کرسی ریاست از اقبال 
کافی برای انتصاب در این پســت برخوردار باشند. مرتضی 
آقاتهرانی و مالک شریعتی هم دیگر گزینه ها هستند که با 
توجه به ســوابق و کارهای اجرایی بیشتر در قامت نماینده 
می توانند کمک کننده باشــند. پــس در نهایت به همین 

دوگزینه ای می رسیم که در این مطلب به آن اشاره شد .
 منوچهر متکی سرلیســت شــورای وحدت و ســخنگوی 
این تشــکل، درمیان مابقی نمایندگان قطعاً دارای سوابق 
درخشان تری اســت. تصدی وزارت خارجه در زمان دولت 
احمدی نژاد، نمایندگی مجلس در دوره اول و هفتم، سابقه 
حضور در برخی کشــورها به عنوان سفیر، دبیر کل کانون 
اســلامی فارغ التحصیلان شــبه قاره هند، تنها گوشه ای از 
ســوابق وی اســت که در این چند وقت اخیــر نیز با ارائه 
راهکارهایی برای خروج کشــور از این وضعیت سیاسی و 
اقتصادی راهکارهایی ارائه کرده که در صورت اجرایی شدن 
در مجلس آتی می تواند کارساز باشد. منوچهر متکی قطعاً 
در صورت نامزد شدن برای ریاست مجلس می تواند رقیب 

سرسختی برای قالیباف باشد. 
بنا به نظرســنجی ســایت عصر ایران که پس از مشخص 
شــدن افراد راه یافته به مجلس در ســایت منتشــر شد، 
منوچهر متکی با بیــش از ۸0 درصد از دیدگاه مردم باید 

رئیس مجلس آتی باشد .
 کارشناس مسائل سیاسی و خاورمیانه در پاسخ به سوالی 
با مضمون اقبال اکثریت به ســمت چه کســی است؟ آیا 
رســایی و ذوالنــوری و حتی حاجی بابایی شانســی برای 
ریاست مجلس دارند، می گوید: این افرادی که نام برده شد 
ظرفیت ریاســت مجلس را ندارند اما شاید همان گونه که 
گفتم به دلیل وجود نمایندگان همسو چنین اتفاقی بیفتد 
و با اقبال روبرو شوند. بستگی به رایزنی ها و لابی هایی دارد 

که از درون و بیرون مجلس اعمال می شود.
 وی همچنیــن در ادامــه گفت: آقای متکی بــا توجه به 
ســوابقی که دارد گزینه مناســبی به نظر می رسد چرا که 
ظرفیت آن را هم دارد، در مسئولیت های گوناگونی حضور 
داشــته و ســابقه خوب و مثبتی از خود بجا گذاشته است 
و می تواند یکی از گزینه هایی باشــد که نمایندگان مجلس 

دوازدهم می توانند روی آن فکر کنند.
 وی در پاسخ به ســوالی درباره ویژگی های رئیس مجلس 
خوب توضیح داد: مهم ترین ویژگی رئیس مجلس استقلال 
داشــتن و تحت تأثیر قرار نگرفتن اســت علاوه بر آن باید 
رئیــس مجلس در چارچوب اختیاراتی که دارد نمایندگان 
را به ســوی حل مشــکلات کشــور رهنمون کند و از ابراز 
وجود حاشیه ســازان برای ایجاد حاشیه جلوگیری کند. و 
همچنین نظارت مجلس را بر عملکرد دولت ها تقویت کند 

تا جایگاه واقعی مجلس دیده شود.
با وجود اینکه تا خرداد ماه فرصت زیادی باقی اســت؛ ولی 
از الان بحث تصدی ریاســت مجلس داغ اســت و حداقل 
مردمی که با وجود تمام مشــکلات پای صندوق های رای 
رفتند، انتظــار دارند که رئیس مجلــس آینده با عملکرد 
درست در خدمت مردم باشد و حداقل باری از روی دوش 

مردم بردارد و در یک کلام؛ طرف مردم باشد.
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گزارش

رقابت تنگاتنگ مدعیان برای ریاست مجلس

»هادی طحان نظیف« ســخنگوی شورای نگهبان دیروز در نشست خبری خود 
با اصحاب رســانه، اظهار کرد: انتخابات در روز ۱۱ اســفند برگزار شد و ما تا ۱۷ 

اسفند باید گزارش ها و شکایات را بررسی می کردیم.
سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: تاکنون صحت انتخابات در ۵۲ حوزه انتخابیه 
از ۱۱ اســتان اردبیل، ایلام، خراســان جنوبی، زنجان، خراسان رضوی، خراسان 
شــمالی، کردستان، قزوین، قم، لرســتان و مرکزی توسط شورای نگهبان مورد 
تأیید قــرار گرفت. وی اظهار کرد: لایحه ســاماندهی و نظارت بر تجارت مرزی 
)کولبری و ملوانی( و ایجاد اشــتغال پایدار مرزنشینان در مراحل قبل اشکالات 
و ابهاماتی داشــت که با رفت و برگشــت هایی که بین مجلس شورای اسلامی و 
شورای نگهبان داشت، ایرادات آن مرتفع شد و به زودی برای اجرا ابلاغ می شود.
سخنگوی شورای نگهبان اظهار کرد: لایحه ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی 
)کولبری و ملوانی( و ایجاد اشــتغال پایدار مرزنشینان در مراحل قبل اشکالات 
و ابهاماتی داشــت که با رفت و برگشــت هایی که بین مجلس شورای اسلامی و 
شورای نگهبان داشت، ایرادات آن مرتفع شد و به زودی برای اجرا ابلاغ می شود.
وی در ادامــه نشســت خبری تأکید کرد: منتخبان ملــت باید به وعده هایی که 
دادنــد توجه کنند و خود را نماینده همه مــردم بدانند و به طور جهادی در پی 
حل مشــکلات، مطالبات و دغدغه های مردم باشند. وی درباره گزارش تخلفات 
انتخاباتی، گفت: انتخابات مثل ادوار گذشته در کمال صحت و سلامت برگزار شد 
و ما با مشــکلی روبه رو نشدیم. فعلًا صحت انتخابات در ۵۲ حوزه انتخابیه تأیید 

شده است و مابقی نتایج را به محض بررسی اعلام خواهیم کرد.
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره ایراد مهم طرح شــفافیت قوای ســه گانه، 
دســتگاه های اجرایی و ســایر نهادها، گفت: مهم ترین ایراد به طرح شفافیت آن 
است که برخی موارد از شفافیت مستثنی شده بودند و ایراد ما به سازوکاری بود 

که برای مستثنی کردن برخی موارد از شفافیت در نظر گرفته شده بود.
ســخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به پرسشــی درباره ادعای یکی از روزنامه ها 
مبنی بر اینکه می توانســتند میزان مشارکت را بیشتر اعلام کنند اما این کار را 

نکردند، گفت: اینگونه نیســت. وی تاکید کرد: انتخابات همواره در نهایت صحت 
و اتقان برگزار شده و نتایج آن نیز در گذشته و امروز به صورت دقیق اعلام شده 

و در آینده نیز ان شاءالله اینگونه خواهد بود.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به ســوالی درباره آخرین وضعیت بررسی 
مصوبــات لایحه عفاف و حجاب در شــورای نگهبان، گفت: آخرین مصوبه ای که 
از مجلس شــورای اسلامی دریافت کردیم، مربوط به لایحه عفاف و حجاب بوده 
اســت. وی تاکید کرد: هنوز بررسی های شــورای نگهبان درباره مصوبات لایحه 
عفاف و حجاب کامل نشده اســت. در ظرف زمان قانونی، مصوبات این لایحه را 

بررسی و اعلام نظر خواهیم کرد.
طحان نظیــف درباره برگزاری انتخابات تمام الکترونیکــی در ۴ حوزه انتخابیه، 
گفت: هم روز انتخابات و هم بعد از آن نســبت به ۴ حوزه ای که انتخابات تمام 
الکترونیک برگزار شــد، ارزیابی هایی را داشتیم که رضایت نسبی را در این مورد 
شاهد بودیم و با زحمتی که در وزارت کشور کشیده شد، با مشکل خاصی مواجه 
نبودیم و رضایت بخش بود. وی درباره آخرین وضعیت بررســی یکی از مصوبات 
مجلس در لایحه برنامه هفتم توسعه مبنی بر کاهش مدت زمان خدمت سربازی، 
اظهــار کرد: اصل حکم کاهش مدت خدمت ســربازی در چارچوب ســتاد کل 

نیروهای مسلح، خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد.
ســخنگوی شورای نگهبان در واکنش به سوال یکی از خبرنگاران مبنی بر اینکه 
در زمــان انتخابات مجلس اخباری مبنی بر اقدام پســر محمدباقر قالیباف برای 
دریافت اقامت در کانادا مطرح شــد و حمید رســایی هــم صحبت هایی در این 

زمینه داشــت، آیا این موارد در بررســی صلاحیت ها لحاظ شده است و اگر نه، 
چرا علی لاریجانی به دلیل اقامت دخترش ردصلاحیت شــد اما این اتفاق برای 
قالیباف نیفتاد، گفت: هر انتخابات از جمله ریاســت جمهوری و مجلس شــورای 
اسلامی شرایط خودش را دارد؛ تاکنون هیچ فردی به صرف وضعیت خانواده رد 

صلاحیت نشده است.
طحان نظیف درباره نحوه پاســخگویی شــورای نگهبان نســبت به نامه حسن 
روحانی، گفت: شــورای نگهبان به صورت مکتوب مســتندات و نیز دلایل عدم 
احراز را به وی اعلام کرده اســت؛ هم به صورت حضوری از طریق نماینده وی و 
هم به صورت تلفنی توســط یکی از اعضای شورا، عدم احراز را به آقای روحانی 

اعلام کردیم؛ حتی بیش از قانون نسبت به وی عمل کردیم.
وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا آمار تخلفات انتخاباتی نسبت به قبل 
تفاوتی داشته است، گفت: مثل همه ادوار گزارش ها و شکایاتی داشتیم و در حال 

بررسی هستیم و تاکنون با موضوع خاصی مواجه نبودیم.
ســخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه صلاحیت منتخبان 
تا پیش از تأیید اعتبارنامه توسط مجلس در چه صورتی از سوی شورای نگهبان 
رد می شــود، اظهار کرد: اصل بر این است که افرادی که به تازگی توسط شورای 
نگهبان تأیید صلاحیت شــدند، همچنان صلاحیت داشته باشند اما اگر مواردی 

وجود داشته باشد، بر اساس قانون عمل می شود.
وی در پاسخ به پرسشی درباره ابهام نسبت به فعالیت نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی یا مجلس خبرگان رهبری که صلاحیت آن ها برای دور بعدی تأیید نشده 
اســت، گفت: شورای نگهبان بررســی صلاحیت را برای انتخابات دور بعد انجام 

می دهد و فعالیت این افراد در دوره فعلی منعی ندارد.
وی در پاســخ به سوالی درباره نظارت شورای نگهبان بر رفتار منتخبان مجلس، 
اظهــار کرد: شــورای نگهبان مرجع نظــارت بر رفتار نمایندگان نیســت و این 
 کار بــر عهــده هیأتی با این عنوان در داخل مجلس اســت و مــا مرجع نظارت

بر انتخابات هستیم.

طحان نظیف در نشست خبری:

درباره اعلام احراز نشدن صلاحیت 
روحانی بیش از قانون عمل شد

اطلاعیه مجلس درباره صحبت های 
علم الهدی و لایحه حجاب

مجلس شــورای اسلامی درباره صحبت علم الهدی امام جمعه 
مشــهد در روز نماز جمعه این شــهر دربــاره لایحه حجاب 

اطلاعیه ای صادر کرده است.
متن اطلاعیه به شرح زیر است.

۱- برخــلاف آن چه مطرح شــده این لایحه در کمیســیون 
قضایی و حقوقی مجلس تنظیم شده نه کمیسیون فرهنگی.

۲. برخلاف آن چه در نماز جمعه مشهد مطرح شده در لایحه 

عفاف و حجاب هیچ گونه دستکاری اتفاق نیفتاده و این شایعه، 
بار ها از ســوی مجلس به خصوص رئیس کمیسیون حقوقی و 
قضایی مجلس شورای اسلامی تکذیب شده است. جستجویی 

در فضای مجازی این واقعیت را روشن می کند.
۳. این لایحه خلاف آن چه ذکر شــده برای تصویب نهایی به 
شــورای نگهبان ارسال شــده و هم اکنون درانتظار اعلام نظر 

شورای نگهبان است.
۳- دلیل اصلی تاخیر نهایی شــدن ایــن لایحه برخلاف آنچه 
در خطبه های نمازجمعه مطرح شــده، نه تاخیر مجلس بلکه 
تاخیــر دولت در ارســال نامه مربوط بــه پذیرش بخش های 
ایجابی این قانون اســت که شــامل اصل ۷۵ قانون اساســی 

می شــود و قانونا دولت باید هزینه های آن را متقبل شــود و 
رییس جمهور محترم نیز وعده ارسال نامه را داده بودند.

۴- این لایحه در جلســات متعدد با حضــور صاحب نظران و 
کارشناســان این حوزه و بســیاری از منتقدان و متخصصان 
حوزه خانــواده و عفــاف و حجاب در شــهر های مختلف به 
خصوص قم و مشــهد با حضور رییس مجلس شورای اسلامی 
مورد بحث و بررســی قرار گرفته و یک لایحه مترقی و جامع 
و مانع محسوب می شود و علی رغم تاکید بر بحث های ایجابی 
و بازدارندگی موثر در حوزه های ســلبی، بسیاری از اقدامات 
سلیقه ای فعلی که باعث کشــمکش میان مردم یا اشتباهات 
ضابطان مانند گشــت ارشاد یا تشکیل حجاب بان می شود را 

به حداقل می رساند. البته براساس قانون اساسی، مجلس باید 
در بخش ســلبی نظرات خود را متناســب با نظر قوه قضاییه 
تطبیق دهد؛ همچنین بدیهی اســت که اجرای درست قانون 

برای رسیدن به نتایج مدنظر قانون ضروری است.
۵- موارد مذکور گویای این اســت که همان طور که امام جمعه 
محترم مشهد تاکید دارند، مجلس به وظیفه تاریخی خود در این 
موضوع مهم عمل کرده و انتظار این است که بزرگان قبل از این که 
در خطبه های نماز جمعه آن هم در ماه مبارک رمضان، مسأله ای 
را مطرح کنند، صرفا به اطلاعاتی که به آن ها داده می شود بسنده 
نکنند و اطلاعات را از رسانه ها و منابع معتبر و طرف های مختلف 
موضوع تکمیل کنند تا دچار خطای خود و مومنین روزه دار نشوند.


